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OKRAJNI LJUDSKI ODBOR
4. skupna seja Okrajnega zbora in Zbora proizvajalcev

dne 14. marča 1958
(Izvleček iz zapisnika)

Dne 14. t. m. sta Okrajni zbor in Zbor proizvajalcev na skupni seji 
In na ločenih sejali razpravljala o predlogu družbenega plana in pro
računa okraja Ljubljana.

Predlog družbenega plana je obrazložil podpredsednik Okrajnega 
ljudskega odbora inž. Ivo Klemenčič, predlog proračuna pa je obraz
ložil predsednik Sveta za družbeni plan in finance Janko Dekleva.

Po obeli ekspozejih in po obširni razpravi o obeli predlogih sta 
zbora sprejela družbeni plan in proračun zn 1958. leto.

Ekspoze podpredsednika ing. Iva Klemenčiča 
k predlogu družbenega plana

Tovariši in tovarišice!
Dovolite mi, da zaradi pravilne 

Presoje predlaganega družbenega 
Plana in akcij, ki so potrebne za 
Njegovo izvršitev, navedem nekaj 
yužnili momentov.

Najprej bom navedel nekaj pro
blemov v zvezi z letošnjo delitvijo 
dohodka v gospodarstvu. Ta je v 
bistvu izpopolnitev lanskoletne de- 
htve, in sicer predvsem v dveh 
Stncreh: odpravlja razdelitev gospo
darskih organizacij’v dve skupini 
bi ju izenačuje glede obremenitve 
? družbenimi obveznostmi ter ustvar
janja lastnih sredstev, s tem pa tudi 
y stimulaciji zn povečevanje pro
izvodnosti dela, izboljšanju organi
zacije in k dobremu gospodarjenju 
Nasploh. Na drugi strani nova dc- 
htev pravilneje uravnava delitev 
sproščenih sredstev na plače in 
•sklade podjetja. Letošnja delitev 
Predstavlja nadaljnje povečevanje 
materialne baze za delavsko uprav- 
'janje, saj se prosta sredstva pod
rtij brez bruto minimalnih plač. 
Povečanih za 50%. povečujejo v re- 
mtiMjni gospodarstvu pri izvršitvi 
Predvidenega povečanja proizvod
njo, za M "/o. To povečanje gre se- 
yodn gospodarskim organizacijam 
'siiske prve skupine, in sicer v iodit- 
?*r'ji za 178%. gozdarstvu zn 165% 
'n prometu za 122%. (ločim se vsem 
NOpavšaljranim podjetjem ustalili 
gospodarskih panog porasla srod- 
' Vl> zmanjšujejo, ker lanskoletna 
Prostitev v teli panogah ni v za- 

,.nstni meri upoštevala pravilne de- 
J‘ve sredstev med kolektivom in 
, rUžbo kot celoto. Vendar znaša 
»'Nftnjšanje pri vseli teli panogah 
j' milijonov, povečanje pa 2 mili- 
lordi 674 milijonov, tako do znaša 
.motno povečanje prostih sredstev 
. gospodarstvu približno 2100 mili- 

1 Oflov ali za 66*/» v primerjavi z 
et°m 1917.

Ker so ta sredstva na razpolago 
fspodarskim organizacijam, da jih 
v n ko uporabijo zn plače ali za in- 
fl|'.s'*elje lastne kapitalne izgradnje 
(In fa investicije družbenega stan- 
p( fm, moramo seveda opozoriti na 
d'!!'ve, ki so sc že v Ionskem letu 
lajali mimo splošno dr,,**'fnih 

socialističnih pogledov.

Povečanje osebnega dohodka na 
načun teh sredstev mora biti dejan
sko rezultat povečanja storilnosti 
dela. Že sama delitev dohodka re
šuje delno to vprašanje s tem, da 
prodpisuje izredni zvezni proračun
ski prispevek v višini 25% od po
večanja plače vsakega poedinco, ki 
preseže minimalno plačo, zvišano za 
60%. V lanskem letu so se namreč 
posamezne gospodarske organizacije 
poslužile pravice delitve teli sred
stev na plače v mnogo višji meri, 
kot bi bilo to dopustno glede na 
doseženo produktivnost dela. O tem 
je bilo že mnogo govora. Danes naj 
omenim samo nekaj povprečnih od
stotkov na posamezne panoge, ki nam 
pa jasno kažejo znatna pretiravanja 
posameznih podjetij v okviru teh 
panog. Industrija je delila 53*/* po
sebne udeležbe iz dobička na plače, 
47l/o na sklade, zunanja trgovina 
72°/o na plače, 28°/« na sklade, pro
metna podjetja 52% na plače, 48% 
za sklade, notranja trgovina je de
lila ostanek dohodka 79% na plače 
in 21 °/o na sklade. Bili so tudi pri

pa se to dogaja, je to rezultat na 
eni strani subjektivnih pomanjklji
vosti gospodarskega sistema, na 
drugi strani pa seveda posledica po
ložaja na našem domačem tržišču 
ali pa specifičnosti blagovne izme
njave z inozemskim tržiščem. Zato 
je dolžnost družbe, da kolektive s 
pomočjo kontrole navaja k dobremu 
gospodarjenju in v teni smislu vpli
va tudi na uporabo ustvarjenih 
lastnih sredstev.

Važna je gotovo v tej zvezi in
tervencija družbe v gospodarskih 
organizacijah glede »prostega« for
miranja cen na osnovi zveznega 
odloka o kontroli cen. Po tem odlo
ku mora gospodarska organizacija 
za določene proizvode dobiti pri
stanek za povišanje cene, LO pa 
ima pravico maksimirati cene živil
skim potrebščinam. Uveljavljanje 
tega predpisa bo zahtevalo gotove 
previdnosti, da ne bo imelo za po
sledico zaviranja proizvodnje ali 
zmanjšanja založenosti trga. Vendar 
predstavlja v svojem bistvu kot za
ščita zn porast življenjske ravni 
politični ukrep, s pomočjo katerega 
se bomo borili proti tisfim, ki nam 
kompromitirajo že dosežene uspehe 
na področju .delavskega samouprav
ljanja.

Posebna obdavčitev plač, inter
vencija v pogledu formiranja cen 
in kontrola družbe v pogledu pra
vilne uporabe prostih sredstev ter 
dobrega gospodarjenja v podjetjih 
ne predstavljajo nekega omejevanja 
samostojnosti kolektivov pri njiho
vem poslovanju in upravljanju.

LJUBLJANČANI!
V NEDELJO, DNE 23. T. M., BOMO VOLILI POSLANCE
V ZVEZNO IN REPUBLIŠKO LJUDSKO SKUPŠČINO. 
MANIFESTIRAJMO TA POMEMBNI DRŽAVNI IN POLI
TIČNI DOGODEK TER IZOBESIMO NA DAN VOLITEV

ZASTAVE!
PREDSEDNIK MESTNEGA SVETA 

DR. MARIJAN DERMASTIA

meri, kjer so se sredstva delila na 
tak način ob istočasnem zvišanju cen.

Tu je važno predvsem dvoje. 
Jasno nam mora biti, da sredstva, 
ki niso bita ustvarjena s povečano 
storilnostjo, čeprav pripadajo po 
vseh predpisih podjetju, ne morejo 
biti uporabljena za plače, niti jih 
kolektiv ne more uporabiti mimo 
politike družbe, ki jo v tem primeru 
predstavlja komuna. Družba nam
reč ne more dopustiti, da se ne bi 
prosta sredstva gospodarskih orga
nizacij formirala v skladu s pove
čanjem storilnosti dela. V kolikor

Prej navedeni primeri jasno govore, 
da obstajajo gotove anarhično ten
dence posameznih kolektivov tako 
glede formiranja plač, kakor tudi 
lastnih sredstev nasploh. Taki po
stopki nam danes najbolj ogrožajo 
dvig splošnega standarda, ker izko
riščajo objektivne težave in si ho
čejo prilastiti več, kot jim pripada. 
Zato je intervencija družbe v takih 
izjemnih primerih popolnoma na 
mestu.

Tudi v pogledu izredne obdav
čitve plač obstajajo gotove nejasno
sti, zaradi katerih sc širi tendenca

odpraviti norme. V osnovo za izred
no obdavčitev se namreč šteje tudi 
prekoračevanje norm, izplačila za 
nadure, premije, skratka celotni 
osebni dohodek vsakega poedinca 
kolektiva. Ta obdavčitev se začne ta
krat, ko osebni dohodek preseže za 
60% povečano minimalno plačo, kar 
predstavlja praktično 128% plače 
po tarifnem pravilniku. V lanskem 
letu. ko se je prekoračevanje norm 
izplačevalo tako rekoč iz material
nih stroškov, so bile gospodarske 
organizacije zelo liberalne v pogledu 
postavljanja norm. Nekatera pod
jetja, tipično je to predvsem za ne
katera kovinska podjetja, ki so šele 
v stadiju prehoda od obrtniškega na 
industrijski način proizvodnje, so 
presegala norme v povprečju kar za 
okrog 50%. Danes pa ugotavljajo, 
da bodo morala zmanjšati proizvod
njo, ker jim ustvarjeni dohodek ne 
bo omogočal prenesti take obdav
čitve osebnih dohodkov. Taka pod
jetja bodo morala razčistiti, kakšen 
je delež posameznega člana kolek
tiva na njegovem delovnem mestu 
pri povečanju proizvodnje kot po
sledice prehoda iz obrtniškega v 
industrijski način dela, kakšen pa 
je delež družbo, ki je s splošnim 
povečanjem svoje gospodarske moči 
in vlaganjem sredstev, ki jih je 
družba sprostila v te namene, omo
gočil tako povečanje proizvodnje. 
Če bodo prizadeti kolektivi to sami 
pri sebi razčistili, bodo razumeli, 
da na tak način ustvarjena sredstva 
ne gre dajati vzporedno s povečano 
proizvodnjo zn povečanje osebnega 
dohodka, ampak da družba upravi
čeno terja, da sc tako pridobljena 
sredstva vlagajo v nadaljnje pove
čanje proizvodnje in ostale druž
bene potrebe. •

Tudi glede letošnjega sistema 
nadurnega dela obstajajo gotovi po
misleki, češ da bo zaviral poveče
vanje proizvodnje. Gotovo je, da bo 
zahtevala uvedba novih predpisov 
gotovo objektivno presojo in trez
nost. Vendar je treba priznati, da 
je izplačevanje nadur marsikje po
menilo že nek sistem dopolnilnega 
zaslužka, namesto da bi se podvzeli 
ukrepi za zvišanje storilnosti dela 
in s tem realno vplivalo na pove
čanje osebnega dohodka. Na drugi 
strani pa tudi ne smemo prezreti 
dejstva, da povečevanje osebnega 
dohodka na račun nadur zmanjšuje 
interes delavca za izboljšanje nje
gove kvalifikacije, predstavlja v bi
stvu tudi neke vrste uravnilovko, 
ker na tak način lahko plača kvali
ficiranega delavcu znaša toliko ko>t 
nekvalificiranega.

Če navedene probleme v zvezi z 
delitvijo dohodka in ustvarjanjem 
večjih lastnih sredstev gospodarskih 
organizacij povežemo, moramo Se 
enkrat govorili o pravilni uporabi 
teh fondov. Gre namreč za dovolj 
energično kontrolo s strani samih 
organov delavskega samoupravlja
nja nad trošenjem sredstev za raz
ne reprezentančne in podobne na
mene, ki se mnogokrat izkrivljajo 
zaradi popuščanja vodilnim ljudem 
v podjetju, ali pa iz čisto sebičnih 
namenov. Istočasno je treba skrbeti 
za zadostno usmeritev uporabe teh 
sredstev v potrebe družbenega stan-
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darilu kolektiva. Na drugi strani pa 
gre še za eno stvar.

Sredstva podjetij na področju 
okraja predstavljajo 50”/» vseli sred
stev, razpoložljivih za investicije, 
z razpoložljivo amortizacijo pa celo 
61,5%. Zato je gotovo na mestu pri
pomba, da je nujno uporabo teh 
sredstev vskladiti s splošno politiko 
investiranja v okviru okraja in 
občine.

Obstaja vrsta problemov, ki se 
ne bodo kmalu rešili, če bodo čakali 
na sredstva iz proračuna ali nje
govih skladov, nujno pa jih je treba 
rešiti v prid povečanja proizvodnje, 
torej končno tudi v prid gospodar
skih organizacij sumili. Gre za fi
nansiranje izgradnje neke vrste 
javnih služb, kot je n. pr. preskrba 
z električno energijo, izgradnja 
skladiščnih prostorov, urejanje vod i 
in preskrbe z vodo in podobno. Mi
slim, da bomo morali najti oblike 
skupnega zbiranja sredstev na osno
vi nalog, ki jih bo komuna koordi
nirala preko družbenega plana ali 
konkretnih sklepov sporazumno s 
posameznimi gospodarskimi organi
zacijami. oziroma njihovimi zdru
ženji. To pa ne bo predstavljalo 
kratenja svobode delavskemu uprav
ljanju. ker bo to predstavljalo 
vsklajevanie poli ike posameznih 
gospodarskih organizacij med seboj 
s politiko komune kot celote. V tej 
smeri bo treba odločne politične 
akcije preko zborov volivcev in 
zborov proizvajalcev v smeri pre
pričevanja delovnih kolektivov, da 
je tako vsklaievanje v interesu ce
lotnega področja komune in s tem 
tudi v interesu gospodarske orga
nizacije kot take in njenega kolek
tiva. ki živi na tem področju. Ce 
upoštevamo še to. da se ta sredstva 
mnogokrat ne obračajo in ležijo ne
izkoriščena dalje časa. daje že to 
družbi pravico, da odstranjuje tako 
nastalo gospodarsko škodo.

Ta problem pa je treba reševoti 
tudi s koordiniranjem potreb po
sameznih gospodarskih organizacij 
v okviru posameznih panog, oziro
ma združenj. Tu je možno uporabiti 
sredstva skladov posameznih pod
jetij za potrebe, od katerih bodo 
imele korist vse udeležene gospo
darske organizacije, ali pa jih upo
rabiti v novo investicijo, ki bo na
domestila več starih, izčrpanih 
zmogljivosti.

V tej zvezi naj omenim še pri
poročilo družbenega plana občinam, 
naj uvedejo dopolnilni proračunski 
prispevek, ki ga je možno po dolo
čilih zveznega družbenega planu 
predpisati maksimalno v višini 10%. 
Priporočilo predlaga uvedbo tega 
prispevka v maksimalni višini v ti
stih panogah gospodarstva, ki so v 
lanskem letu bile v prvi skupini 
podjetij in se jim zato letos bistveno 
povečujejo lastna sredstva (indu
strija, gozdarstvo, promet, zunanja 
trgovina). Zato pomeni ta predlog 
gotovo obliko koncentracije sred
stev podjetij v okviru obstoječih 
zakonskih predpisov za skupne po
trebe negospodarskih investicij. Ta 
predpis predstavlja v zunanji trgo
vini 0,016% od prometa, v indu
striji. gozdarstvu in prometu pa 
0,12% od brutto dohodka. V odnosu 
na celotna prosta sredstva pred
stavlja to približno 3%. Uvedbo 
tega prispevka sicer povzroči, da 
mora gospodarska organizacija pla
čati izredni zvezni proračunski pri
spevek od vsake individualne plače 
zaposlenega, ki preseže plačo po ta
rifnem pravilniku že zn 26,2%, me
sto pri prekoračenju zn 28%. Ker pa 
bo ta dodatna obremenitev nasto
pila kot posledica občinskega dopol
nilnega prispevka samo v primerih

povečanja plače v omenjenih me
jah, pri plačali pa, ki so že itak 
presegle 128% plač po tarifnem 
pravilniku, pa to ne predstavlja 
neke nove obremenitve, smatram, 
da bo šel v glavnem občinski do
polnilni proračunski prispevek na 
račun povečanih lastnih sredstev kot 
celote.

Plan predvideva povečanje pro
izvodnje v vseh panogah gospodar
stva. Na področju industrije pri
čakujemo povečanje proizvodnje za 
9%. Predvideno povečanje je po
sledica ekonomskih zakonitosti edo- 
sedanjega razvoja, povečane pro
duktivnosti, novih oziroma poveča
nih zmogljivosti, združenih z re
konstrukcijami in novo vloženimi 
investicijami v preteklem letu, red- 
nejše in boljše oskrbe z električno 
energijo in reprodukcijskim mate
rialom ter nadaljnega razvijanja 
kooperacije, ki se predvideva zlasti 
med podjetji kovinske, električne 
in kemične stroke.

Povečanje proizvodnje sc predvi
deva v vseh strokah industrije, naj
večje pa v kemični industriji, elek
troindustriji, industriji usnja in 
obutve, v kovinski in lesni indu
striji.

Predvideno povečanje bo gotovo 
doseženo z mobilizacijo organov de
lavskega samoupravljanja, s pravil
no uporabo delitve dohodka in vseh 
njegovih mobilizacijskih strani, ter 
z odpravljanjem subjektivnih sla
bosti v naši proizvodnji.

Lanski rezultati v kmetijski pro
izvodnji gotovo niso rezultat samo 
nadpovprečne letine, ampak tudi 
razčiščenih pojmov okrog hitrejšega 
dviga kmetijske proizvodnje v da
našnjih pogojih gospodarstva. Mi
slim predvsem na novo neadmini- 
strativno vključevanje privatnega 
kmečkega proizva ialca v borbo za 
povečano proizvodnjo, na vključe
vanje. ki z realnim povečevanjem 
potrošnje na vasi stimulira kmeta, 
da v lastnem interesu ustvarja več
je tržne viške. S povečaniem pro
izvodnje v ostalih panogah gospo
darstva ie taka pot v osnovi omo
gočena. Zdaj leži stvar v prvi vrsti 
na ustvaritvi potrebnih pogojev zno
traj kmetijstva samega in pa v iz
boljšanju posredovanja te proizvod
nje potrošniku. Gre zn povečevanje 
in izboljševanje proizvodnje repro
dukcijskega materiala in zmoglji
vosti vseh vrst uslug, ki bodo uspo
sobile tako državna kmeti iška po
sestva. kakor kmetijske zadruge in 
ostale organizacije, da bodo lahko 
vsakemu neposrednemu proizvajal
cu nudile vsakovrstne usluge zn 
pospeševanie proizvodnje od po
trebnih kndroy. organizacije, znan
stvene službe, službe za strojno ob
delavo zemlje, semenske, veterinar
ske, predelovalne službe itd. Zato se 
morajo nadalie krepili naša državna 
posestva, v nič mnniši meri po tudi 
zadruge, ki morajo v ta namen 
zbrana sredstva v svoilh fondih pra
vilno trošiti. S tako izboljšano orgo- 
nizfteiio bodo lahko šle zadruge v 
pogodbene odnose zn povečano pro
izvodnjo z neposrednim proizvajal
cem. bodisi na načelu kontrahirnnja 
ali na osnovi kooperacije. Plan 
predvideva tako sodelovanje na raz
ličnih področjih: poljedelstvu, sad
jarstvu. živinoreji v znatno večjih 
količinah kot v lanskem letu. Ven
dar pn ta oblika ne ho učinkovita, 
če se s strani obeh pogodbenih 
strank ne bo izpolnjevalo obvez
nosti. To je osnovna naloga, ki bo 
odločilna zn tak pozitiven način 
pritegovanja neposrednega proizva
jalca.

Važna naloga v kmetijstvu je 
tudi nadaljevanje melioracijskih del

na Ljubljanskem barju. V ta na
men ustanovljeni Zavod mora krep
ko zastaviti začeta dela.

Gradbeništvo mora v letošnjem 
letu izvršiti težko nalogo. Tempo 
stanovanjske izgradnje bistveno po
večujemo, kur nam dopuščajo večja 
sredstva, suj predvidevamo okrog 
1500 nasproti 1200 vseljenih stano
vanjskih enot v lanskem letu. 2e 
za izvršitev te naloge je potrebno, 
da gradbena podjetja podvznmejo 
posebne mere za povečanje zmoglji
vosti. tako v opremi kot v delovni 
sili. Za opremo je mogoče sredstva 
dobiti predvsem iz splošnega inve
sticijskega sklada. Zato morajo biti 
investicijski programi že priprav
ljeni. V zvezi z delovno silo pa se 
je treba rosno lotiti vprašanja na
mestitve. Ljudski odbori načfeloma 
ne dajejo dovoljenj za koncentri
rana naselja v barakah. Zato bodo 
morali zagotoviti sredstva iz stano
vanjskih skladov za izgradnjo stal
nih stanovanjskih zmogljivosti za 
gradbene delavce, predvsem kvali
ficirane, dočim bo za nekvalificirane 
moral veljati sistem gradnje barak 
na gradbiščih.

Dodatno obremenitev gradbene 
opcrntivc pn predstavlja izgradnja 
avtomobilske ceste Ljubljana—Za
greb, ki bo absorbirala gotovo šte
vila razpoložljivega kadra in opre
me. Mislim, da je važno podčrtati, 
da maramo izvršiti obe nalogi, tako 
avtomobilsko cesto, kakor predvide-. 
no izgradnjo stanovanj. Zato morajo 
gradbena podjetja posvetiti vso po
zornost razporeditvi in obremenitvi 
tehničnega kadra, s čemer bi bilo 
mogoče povečati zmogljivosti in za
dostili zahtevam investitorjev.

Kritična je seveda tudi oskrba 
z gradbenim materialom. V lanskem 
letu izvršene rekonstrukcije ope
karn bodo sicer že letos dale gotove 
rezultate, ki se kažejo v 9% pove
čanju proizvodnje, vendar bo naj- 
večia med njimi, to je Ljubljanske 
opekarne, za katero so odobrena 
zvezna sredstva, gotova šele prihod
nje leto. Vendar z vsem tem ne 
bomo krili potreb naraščajoče sta
novanjske izgradnje, opeko bomo 
morali še voziti iz oddaljenih kra
jev in plačevati visoke prevozne 
stroške. Zalo je nuino povečati te 
zmogljivosti na področju OLO in 
pripraviti letos vso dokumentacijo 
za gradnjo nove opekarne.

Kljub povečanju obrtniške pro
izvodnje v lanskem letu. mora ve
ljati tudi letos posebna skrb tej 
gospodarski panogi. Za vsako ceno 
moramo doseči povečanje zmoglji
vosti socialističnega sektorja obrti, 
in sicer predvsem v dveh smereh: 
v nslužnostni obrti z izboljšanjem 
opreme obstoječih obratov, z orga
nizacijo novih servisov, predvsem 
za kritje vsakdanjih potreb gospo
dinjstva. Za to se nai zainteresira 
poleg proizvodnih podjetij, ki si s 
tem zagotovijo tudi večji plasma 
svojih proizvodov, tudi trgovska 
podjetja, kor mora sloneti seveda 
na ekonomski stimulaciji, ki jo je 
mogoče doseči z ugodnimi krediti, 
pnvšnlirnnjem družbenih obveznosti 
in drugim Na tem področju mora 
priti letos do večjega izraza tudi 
aktivnost stanovanjskih skupnosti, 
ki bodo s pravočasno pripravo svo
jih pojreb lahko z majhnimi sred
stvi iz lastnih ali občinskih virov 
večale zmogljivosti prav tistih uslug, 
ki so gospodinjstvu vsak dan po
trebne, pn vendar niso ekonomsko 
toliko stimulativne, do bi jih obrtna 
podjetja pri današnji konjunkturi 
rada prevzemala (šivalnice, pralnice, 
likalnice in podobno) in ki prene
sejo občasno zaposlitev delovne sile.

Na drugi strani pa je še vedno 
močno peveče vprašanje gradbenih 
obrtnih zmogljivosti od inštalater
jev, kleparjev in podobnega do pro
izvodnje gradbenega pohištva. Tu 
bomo morali na eni strani nadalje
vati z organizacijo serijske pro
izvodnje v industriji in večjih obrt
nih podjetjih, na drugi strani pa bo 
nujno, da gradbena podjetja sani® 
organizirajo ti: službe. Tu je pred
vsem važna vzgoja novih kadrov. 
Letos sc mora pričeti z gradnjo va
jenske šole. zn katero so že v lan
skem letu obstajala sredstva, pn se 
je gradnja zaradi načrtov zavlekla.

Naša politika do privatne obrti v 
letošnjem letu mora, mislim, sloneti 
prav tako na nadaljnjem povečeva
nju zmogljivosti, s tem da ostanemo 
pri širokem odobravanju obrtnih 
dovoljenj, v davčni politiki pa n* 
obremenitvi lanskega leta ob bolj
šem ugotavljanju davčnih osnov.

1 Posebno pozornost moramo letos 
posvetiti oskrbi obrti s surovinami, 
ker je na tem področju z likvida
cijo ONPZ nastal nov položaj. Gre 
za to, da trgovska mreža v celoti 
prevzame ali na novo organizira to 
nalogo, predvsem kar se tiče oskrbe 
z deficitarnim materialom, na drugi 
strani pa da poskrbi za plasm8 
gotovih izdelkov, ki zahteva v go
tovih strokah specifičnih prijemov, 
kar se da organizirati z ustanovitvi
jo posebne agencijske službe. Gr® 
za to, da se podvzeti ukrepi še iz
popolnijo. Doslej je bilo že orga
nizirano državno podjetje agencij
skega značaja »Galis« in posebn* 
prodaja obrtniškega reprodukcij
skega materiala lesne in kovinske 
ter tekstilne stroke.

Glede investiranja v obrt bi bij0 
treba izdelati konkretne plane i® 
glede potreb po obrtnih uslugah z.e 
posamezna področja, ker bo omo
gočilo večje koriščenje investicij
skih sredstev v te namene. Upošte
vati pn moramo, da mnogokrat obrt; 
na podjetja ne morejo prevzemal' 
investicijskih kreditov tudi po® 
najugodnejšimi pogoji, zato je nuj
no, da občine v svojih proračunih 
predvidevajo gotova sredstva za do- 
tiranje v najnujnejših primerih.

Predlog plana predvideva na
daljnjo povečanje prometa v trgo
vini, ki se povečuje nasproti let® 
1956 za 33 %. To omogoča povečeva
nje proizvodnje, tako kmetijskih, 
kakor industrijskih artiklov, kj 
bistveno orientirajo na potrebe Ši
roke potrošn je v skladu z noš® j 
splošno gospodarsko politiko, pove
čuje pa se tudi uvoz. Na drugi stra
ni pn omogoča predvideno poveča
nje prometa v trgovini tudi veČj’j 
plačni fond.

Vprašanju preskrbe bomo morah; 
v letošnjem letu posvetiti najv®‘ 
pažnje. Tu gre v glavnem za d®°j 
osnovni vprašanji: za skrajšanj0
poti blaga od proizvajalca do P®' 
trnšnika in za fizično usposnblj®' 
nje trgovske mreže za izvršitev p®1 
večanih nalog.

Nenehno moramo delati na ■*' 
boljšanjn organizacije. Število gf®“ 
sističnih treovin v glavnem zndov®\ 
linje v kolikor morila ne bi kazn'® . 
združiti šibkei.ša podjetja z večji
mi. V trgovini na drobno je situ*' 
cija podobna Delitev dohodka m 
gospodarstvu in situacija nn tržišč® 
namreč kaže, da so v interesu bolj
šega funkcioniranja preskrbe Prl' 
mernejšn močnejša deta jlistič®®; 
pod jel in. ki bodo na eni strani sp®'s 
sobnejšn izločati grosista kot vm®*' 
ni člen med proizvajalcem in P®Jj 
trošnikom. nn drugi strani pn se " L 
nn ta način lahko vršila goto®®! 
koncentracija lastnih sredstev, ki vi 
posebno z letošnjo delitvijo doh®®'
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ka zelo razdrobljena. Toka koncen
tracija v smislu ekonomskega jača- 
nja detajlne trgovine bo njo samo 
krepila v borbi za ugodnejše pogo
je, ki jih mora nuditi grosistična 
lnreža in proizvodnja sama, na dru
gi strani pa tudi ne pomeni zmanj
šanja konkurence, ampak nasprotno, 
saj je ta v veliki meri odvisno od 
some ekonomske moči podjetja m 
pravilne razporeditve samih poslo
valnic. Problem nastaja pri izloča
nju trgovskih poslovalnic iz kme
tijskih zadrug. Lokalna potreba 
namreč terja, da poslovalnica osta
ne, bo pa marsikje deficitna._ Zato 
se naj ObLO poslužijo možnosti 
zniževanja obveznosti in pavšali- 
tanja.

Približevanje proizvodnje potroš- 
niku bomo dosegli tudi s podpira- 
njem ustanavljanja samostojnih 
trgovskih podjetij po direktnih pro
izvajalcih — industrijskih podjetjih 
in kmetijskih zadrug. Seveda je 
trg s kmetijskimi pridelki vpra
šanje za sebe. Pravilno razvijanje 
tega tržišča bo gotovo v osnovi 
urejala predvsem proizvodnja sama. 
Dosedanja organizacija preskrbe, 
predvsem Ljubljane, je izvršila 
svojo nalogo, lahko rečem, v glav
nem bolje, kot v ostalih večjih cen
trih. kjer so namreč ljudski odbori 
v zadnjih letih redno pokrivali tež
ke izgube, cene pa so bile na trži
šču pogosto višje, kot pri nas. Zato 
moramo .biti do gotove mere pre
vidni pri večji reorganizaciji te 
službe. Seveda predstavijo sedanje 
stanje gotove značilnosti monopola, 
predvsem v oskrbi z mesom. Tu še 
danes obstojajo proizvajalno pod
jetja z večjim številom prodajnih 
mest, ki so seveda v popolni odvis
nosti glede nabave blaga. ObLO še 
niso resno pristopili k predvideni 
ločitvi trgovine od proizvodnje^ in 
mislim, da je v interesu potrošni
kov. da to čimprej store. Prav tako 
pa bomo morali na področju pre
skrbe s poljedelskimi proizvodi 
omogočiti čim širšemu krosu direkt
nih proizvajalcev, da nudijo svojo 
proizvodnjo direktno trgovini na 
drobno..S tem bo na eni strani iz
rinjen grosist tam, kier potreba po 
zadostni preskrbi tega ne zahteva, 
"a drugi strani pa bo s tem zmanj
šan vpliv lokalnih proizvajalcev nn

Trgovina ........................................
Obrt.................................................
Gradbeništvo...............................
Kmetijstvo.................................
Industrija.................................... .

. Ce upoštevamo, da predstavlja
lo potrebe industrije v glavnem sa
mo udeležbo pri zveznih kreditih, 
ki so že delno odobreni in ,du ho 
Predvsem industrija zaradi ugodne 
delitve dohodka lahko krila ostale 
najnujnejše potrebe z lastnimi sred- 
8*vi, mislim, da je struktura potreb 
Pravilna. Na drugi strani pa moram 
l,8otoviti, da pa razpoložljiva sred
in ne zadostujejo niti zn pokritje 
Potreb same trgovine. To sc pravi, 
d« moramo iskati dodatne vire. 
Predvsem moramo napotiti vse go
zdarske organizacije, katerim 
značaj investicij to dopušča, na 
?vezne natečaje. Pri tem morajo 
Predvsem industrijska podjetja 
Predvideti večjo lastno udeležbo za 
razbremenitev skladov LO, če ho- 
»ojo, da bodo uspela nn natečajih.

tak način računam, da bomo 
?manjšnli deficit v naši investicijski 
"'.danci za okrog 250 milijonov, in 
8|cer v trgovini zn okrog 200 milijo- 
**<)v (skladišča in prevozno sredstva, 
P8' čemer mornnio računati nn okr.
Ot/o-no lastno udeležbo), v indu-

formiranjc cen, čemur obstoječa or
ganizacija ni mogla v dovoljni meri 
odgovarjati. To bo prav posebno 
prišlo do izraza ob bistvenem pove
čanju kmetijske proizvodnje, ko bo 
proizvajalec prisiljen sum ponujati 
proizvodnjo, če bo hotel preprečiti, 
da mu bo propadla.

V tem smislu kuže forsirati or
ganizacijo trgu na debelo, ki se je 
v preteklih letih formiral več ali 
manj stihijsko, ki ga pa treba v bo
doče primerno opremiti, tla bodo 
tudi oddaljeni proizvajalci imeli 
primerne pogoje za neposredno 
prodajo svojih pridelkov.

S / tem pu prehajam na drugo 
vprašanje izboljšanja preskrbe, to 
je na fizično usposobitev trgovske 
mreže za izpolnjevanje postavljenih 
nulog.

Ce hočemo izpolniti vse te na
loge, moramo seveda našo investi
cijsko politiko v gospodarstvu 
usmeriti predvsem na finansiranje 
potreb za izboljšanje preskrbe.

Potrebe so razvidne iz podatkov 
predloga plana. Poudaril bi samo 
to. da vse govorjenje okrog pre
skrbe ne bo rodilo uspeha, če ne 
bodo za to na razpolago sredstva, ki 
bodo omogočala gotov tempo inve
stiranja v prihodnjih letih. Sred* 
stva, ki so predvidena za letošnje 
leto, pa zagotavljajo to le v gotovi 
minimalni višini.

Druga stvar pa je, kako zagoto
viti sredstva. Iz podatkov predlogu 
plana je razvidno, da bomo razpo
lagali v investicijskem skladu OLO 
z okrog 340 milijoni, ObLO pa z 
okrog 420 milijoni. Od teh sred
stev je še iz lanskega leta angaži
ranih po nepopolnih podatkih okrog 
300 milijonov, tako da ostane de
jansko na razpolago za finansiranje 
predvidenega programa okrog 470 
milijonov dinarjev. Letos natečena 
sredstva so namreč v celoti bloki
rana, prosti so le presežki in blo
kirana sredstva iz lanskega leta. Za
to bodo tudi razpoložljiva sredstva 
za okrog 60% nižja od lanskoletnih 
razpoložljivih investicijskih sred
stev v gospodarstvu.

Struktura predlaganih potreb, če 
upoštevamo še 100 milijonov, ki bi 
jih morale občine poleg izgradnje 
pekarne osigurati za potrebe obrti, 
je naslednja:
, . . 570.000.000 din 52,8
. , 158.000.000 „ 14,1
. . . 44.000.000 „ 4,0
. . . 36.000.000 „ 3.4
. . . 280.000.000 „____ 25.7

T.088,000 000 din 100,0

striji pa od danih obveznosti zn okr. 
50 milijonov. Gradbena podjetja 
morajo pri tem že itak zn vso opre
mo na zvezne natečaje, dočim jim 
bodo sredstva za izgradnjo stano
vanj stavili na razpolago občinski 
ljudski odbori. Pri tem se torej 
zmanjša deficit za pokritje pred
videnih potreb na okrog 370 milijo
nov dinarjev. Upoštevati moramo 
še, da je večina teh potreb name
njena trgovskim podjetjem, ki po
sebno pri letošnji delitvi dohodku 
niso zmožna odplačevati investicij
skih kreditov. Potrebna sredstvu za 
pokritje teh potreb je potem mogo
če dobiti le z udeležim vseh potroš
nikov, kar je možno s povečanjem 
davka na maloprodajni promet. 
Predlog plana namreč odločno za
stopa politiko širjenja materialne 
baze delavskega in družbenega sa
moupravljanja. s tem pa se na dru
gi strani tudi sprošča politika for
miranja osebnega dohodka._ In če 
ugotovimo, da ne more družba re
šiti vseh problemov v tempu, kakor 
bi to včasih zahtevale ravno ne

posredne koristi potrošnika, potem 
je jasno, da lahko v interesu sploš
nega reševanja osnovnih problemov 
apeliramo tudi na sodelovanje po
trošnikov.

Svet za gostinstvo in turizem ter 
Svet za telesno kulturo predlagata, 
da se dosedanja stopnja davka na 
alkoholne pijače poviša od 10% na 
20%, kar bi zneslo za področje 
okraja okrog 110 milijonov, ki bi sc 
v smislu predloga družbenega pla
na uporabili zu potrebe družbene 
prehrane in gostinstva ter vzdrže
vanje športnih objektov, za kar 
prav tako nimamo kritja v razpo
ložljivih sredstvih. V nasprotnem 
primeru namreč lahko črtamo vse 
ostale investicije in še s preostalimi 
sredstvi ne bomo krili potreb v 
trgovini.

• Poleg tega bi na-primer s povi
šanjem davka na maloprodajni pro
met od 2% na 4 % v glavnem pri 
industrijskih artiklih (ker se na ži
vilske artikle ne predpisuje) v okvi
ru okraja zbrali v enem letu 480 
milijonov", v okviru mesta pa 360 
milijonov, letos" bi to predstavljalo 
sorazmerno manj, ker bi predpis 
stopil v veljavo kasneje. Predlog 
plana teh sredstev ne bilansirn. ker 
je za tak ukrep potrebna predhod
na soglasnost zborov volivcev, am
pak samo priporoča občinskim ljud
skim odborom, da za pokritje inve
sticijskih potreb v gospodarstvu 
naidejo dodatna sredstva. Svet zn 
tržišče pa predlaga, da Okrajni 
lindski odbor prinoroči vsem občin
skim ljudskim odborom, do se nova 
stoonja togo dohodka uvede samo 
pod pogoiem, če se ta sredstva upo
rabijo izključno v namene izboljša
nja preskrbe.

Zato bi morali tudi o programih 
uporabe sredstev razpravljati in od
ločati predhodno zbori volivcev.

Razen tega moramo ugotoviti, <ln 
bi bil tak način zbiranja sredstev 
najbolj pravičen, saj bi jih krili 
vsi potrošniki, ki sc poslužujejo 
koncentrirane trgovske mreže, ker 
odpade na mestne potrošnike le 
okrog 50% detajlističnegn trgov
skega prometa z industrijskimi ar
tikli. Pri tem pa ni nujno, da bi se 
zaradi predlaganega povišanja mar
že v trgovini dvignile zn polni iznos 
povišanega davka.

Skrb zu izboljšanje preskrbe 
predstavijo eno naših najvažnejših 
nalog. Zato je za nadaljnji rnzvoj 
trgovine važno utrditi tudi potroš
niške svete in jim omogočiti materi
alno osnovo. Družbeno upravljanje 
moramo postopoma uvesti v vsa 
področja noše trgovine.

Način pokrivanja proračunov 
ljudskih odborov iz gospodarstva je 
dobil tudi dokončno obliko nn prin
cipu proračunskega prispevka od 
osebnega dohodka, dočim je v lan
skem Wn Se vodno 1 grunn podje
tij odvajala dol dobička. S tom naj 
bi so približali formiranju prora
čunskih dohodkov nn bazi principa 
gospodarske razvitosti, kar pa ie 
letos izvedeno samo še iz stališča 
zbiranja sredstev, ker smo morali 
ostati pri kvotirnniu proračunov, če 
nismo hoteli nekaterim LO onemo
gočiti izvajanje niiliovih nalog. Pač 
pa je s tem načinom pokrivanja 
proračunov napravljen velik korak 
naprej v novledu sigurnosti dotoka 
sredstev. Fiktivnost proračunov je 
namreč zmanjšana nn minimum, to 
se prnvi nn tolernneo odstopanja pri 
uporabi lestvice za izračun prora
čunskega prispevka. Večjo natanč
nost pa je možno doseči v okviru 
samega ljudskega odbora.

Brez prenosov iz preteklih let in 
posojil bodo sredstva 01,0 in ObLO

v primerjavi z letom 1657 porušila 
za 18%, pri tem proračunska za 
31 %, skladi pa zu 10%, če bodo 
ObLO predpisali dopolnilni prora
čunski prispevek po predlogu plana. 
Sredstva iz gospodarstva se pove
čujejo pri tem za 13%, dohodki iz
ven gospodarstva pu za 24% (pred
vsem zaradi novega proračunskega 
prispevka iz osebnega dohodka).

Izračun dohodkov izven gospo
darstva sloni predvsem na lansko
letni realizaciji, ki je pri dohodkih, 
ki bazirajo na po planu predvide
nem povečanju proizvodnje, oziro
ma prometa, analogno povečana, lo 
velja za vse vrste prometnih dav
kov. Glede davčne pplitike mislim, 
da moramo ugotoviti sledeče:

Dohodnini, tako kmetijska, ka
kor od ostalih poklicev, ostaneta na 
lanskoletni višini, ker se katastrski 
dohodek ne menja in tudi davčna 
lestvica ostane ista, pri ostalih po
klicih pa je seveda važno pravilno 
ugotavljanje davčnih osnov, kar še 
vedno ni zadovoljivo. V tej smeri je 
pričakovati pravičnejše obremenit
ve med posameznimi davkoplače
valci in v toliko tudi možnost pove
čanja dohodkov. Uvedba proračun
skega prispevka tudi v privatnem 
sektorju ne pomeni neke dodatne 
obremenitve, ker predstavlja ta pri
spevek istočasno odbitno postavko 
pri izračunu davčne’ osnove.

Pri lanskoletnem povišanju cen 
kmetijskim artiklom ob bistvenem 
povečanju proizvodnje pa smatram, 
da bi ObLO lahko ustvarili dodatna 
sredstva na račun povišanega po
tresnega fonda na vasi. ki je bil 
ustvarjen brez kritju s povečano 
proizvodnjo. Zato predlog plana 
predlaga povišanje občinskih do
klad od lanskoletnega okrajnega 
povprečja 12% na 18%, tako da bi 
se sukala povprečja za posamezne 
občine vsaj med I2%in 26%. upo
števajoč pri tem možnost ustvarja
nja diferencialne rente. Seveda je 
pri tem mogoče znotraj občine 
predpisati za posamezne katastrske 
občine ali predele različne odstotke.

Pri razdelitvi sredstev smo se, 
kot sem že omenil, morali držati 
dosedanjega principa določanja pro
računskih kvot. Obrazložitev okraj
nega proračuna predstavlja poseb
no točko, zato naj omenim samo to, 
da okrajne gospodarske investicije 
pokrivamo skoraj v celoti s posoji
lom iz okrajnih skladov. Za bitnn- 
sirnnje dohodkov izračunane občin
ske proračunske kvote pa slone na 
ugotovi janianju najnujnejših po
treb za redno poslovanje občinskih 
l judskih odborov. Finansiran ie vsa
ke nove dejavnosti in gospodarskih 
investicij pa je prepuščeno pre
ostalim prostim sredstvom, oziroma 
povečanju posameznih dohodkov in 
najetju posojil iz skladov.

Minimalne proračunske kvote ob
segajo osebne dohodke na osnovi 
staležn v decembru 1057. povečane 
za predvideno povišanje plač in no
vo uvedeni proračunski prispevek. 
Pri materialnih izdatkih pa pokriva 
kvota kot prvenstveno kritje reali
zacije v lanskem letu zn prosveto in 
zdravstvu, pri čemer so funkcional
ni izdatki v šolali povišani za 20%. 
Smatrali smo namreč za potrebno, 
da se da šolstvu večji poudarek, 
ker proračuni teh ustanov ostajajo 
zadnja leta v glavnem nn isti višini, 
znotraj te se pa vsakoletno pove
čujejo osebni izdatki nn račun 
funkcionalnih kar gotovo vpliva na 
kvaliteto pouka. Ostali materialni 
izdatki so pokriti v višini realiza
cije 1956, pri čemer so upoštevani 
izdatki za prenesene ustanove v lan
skem letu. Tako dobljene minimal-
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ne kvote so povečane za 5 %, zaradi 
izravnanja, in znašajo 2,6666 milijo
nov dinarjev.

Od pokrivanja okrajnega pro
računa in tako izračunanih kvot se
veda zavisi, koliko sredstev ostaja 
prostih Za finansiranje nalog, ki jih 
ObLO smatrajo za najnujnejše. Ce 
■prejmemo okrajni proračun# kot je 
predložen, potem ni važna razdeli
tev tistih dohodkov, ki se delijo 
med OLO in ObLO. Zato so odstot
ki participacije ua teh dohodkih za 
posamezne občine različni in slonijo 
predvsem na tem, da predstavljajo 
še vedno gotovo stimulacijo za red
no pobiranje teh dohodkov. Važno 
je pa bilansirati neobvezne fakul
tativne dohodke v enakem odstotku 
za vse občine. S tem namenom pred
log izloča skupne potrebe občin na 
področni mesta Ljubljane v višini 
575 milijonov, ki jih je v lanskem 
letu pokrival okrajni proračun, osta
nek 2091 milijonov pa bilansira z 
enakim odstotkom neobveznih do- 

, hodkov v višini 59,2%. Pri tein ena
kem merilu zmanjkajo ObLO Do
brepolju, Kočevju, Sodražici in Vrh
niki sredstva za pokrivanje mini
malnih kvot, kar jim pokriva okraj
ni proračun z dotacijo v skupnem 
znesku 22,430.000 din.

Skupne potrebe ljubljanskih ob
čin v višini 575 milijonov so razvid
ne iz predloga proračuna. Ker pa te 
potrebe služijo tudi zunanjim ob
činam vsaj v višini do 1R%, se 
100 milijonov teh izdatkov krije z 
nadaljnjim bilansiran jem neobvez
nih dohodkov zunanjih občin, kar 
dvigne odstotek na 86%, pri mest
nih občinah pa na 95% neobveznih 
dohodkov. Seveda pa moramo upo
števati. da so s tem krite že do
datne občinske potrebe v omenjeni 
višini.. Prenesene naloge javne go
zdarske .službe se še naprej finan
sirajo iz dosedanjih virov.

Tako ostane z uvedbo dopolnil
nega proračunskega prispevka in 
presežki iz lanskega leta občinam 
še ea. 313 milijonov za povečanje 
proračunov, oziroma za proračun
ske investicije, kar je v primeri, 
z lanskim letom razmeroma malo.

Zato predvidevamo, da se bodo 
ObLO poslužili pravice najetja -po
sojil iz skladov, in sicer iz investi
cijskega vsaj v višini 25%, kar zna
ša ca. 106 milijonov, in iz stanovanj
skega v višini 10 do 15%, kar znaša 
okrog 322 milijonov dinarjev. Iz teh 
zadnjih sredstev bi se pokrivalo 
prvenstveno izgradnjo šol, ki ima 
prioriteto pred vsemi ostalimi ne
gospodarskimi investicijami. Ker 
kljub tem posojilom ObLO Grosup
lje in Vrhnijca ne zmoreta pokriti 
izgradnje novih š„ol, predvideva 
okrajni proračun namensko dota
cijo, in sicer za dograditev šole v 
Šmarju-Sap 8 milijonov, na Vrhniki 
pa 20 milijonov. Za finansiranje 
programa izgradnja šol na področju 
ljubljanskih občin v višini 250 mi
lijonov pa naj bi vse prizadete ob
čine skupaj krile s posojilom iz 
svojih stanovanjskih skladov v vi
šini 15%.

Cc primerjamo tako ustvarjena 
proračunska sredstva z lansko rea
lizacijo, vidimo, da se povečujejo 
za ca. 14%. Pri tem se udeležba 
OLO znižuje od 49 na 40%, občin 
pa povišuje od 51 do ca. 60%. To je 
seveda predvsem posledica izločitve 
skupnih potreb mestnih občin iz 
okrajnega proračuna.

Skladi OLO in ObLO sc pove
čujejo, kot rečeno, za 10%. Pri tem 
pa so vsa natočena sredstva investi
cijskih in gozdnega sklada v celoti 
blokirana, sklada za kadre 60%, 
stanovanjskega 25%, ostalih skla
dov pa 40%. Zato ostaja v letoš
njem letu v primerjavi z letom 1957 
razpoložljivih sredstev v investicij
skih skladih 36%,

v cestnih skladih 72%
v gozdnenr skladu 58%
v gasilskem skladu 37%
v skladu za pospeš. kmet. 36% 
v skladu zn kadre 107%
v stanovanjskih skladih 91 %
Skupaj je letos razpoložljivih v 

fondih LO 66% lanskoletnih sred
stev. Zato bo potrebno s temi sred
stvi racionalno gospodariti.

Predlagam, da tako utemeljeni 
družbeni plan sprejmete.

Ekspoze predsednika Sveta za družbeni plan in finance 
Janka Dekleve k predlogu proračuna

Predlog proračuna Okrajnega 
ljudskega odbora za leto 1958 je 
sestavljen skladno s smernicami pet
letnega perspektivnega plana in v 
okviru določil zveznega in republi
škega družbenega plana. Na teh 
osnovah so postavljeni tudi instru
menti družbenega plana okraja, ki 
jih je obrazložil podpredsednik tov. 
inž. Klemenčič in ki že določajo 
višino okrajnega proračuna. Čeprav 
so v dosedanji proračunski sistem 
vnešeni v smislu Zvezne resolucije 
novi elementi in spremembe 'v smeri 
objektivizacije, lahko kljub temu 
ugotavljamo, da ima letošnji pro
račun še vedno mnogo negativnih 
potez starega kvotiranega proraču
na. S tega vidika je treba razumeti 
še vedno obstoječo nevidnost okraj
nega proračuna, ki je od teh še 
starih elementov prizadet.

Osnovne značilnosti predloga pro
računa so:

1. Predlog upošteva zvišanje oseb
nih izdatkov po novih predpisih, pri 
čemer sc upošteva število uslužben
cev le po sedanjem stvarnem stanju.

2. Zn materialne izdatke se je pri 
sestavi predloga upoštevalo načelo, 
da ne smejo presegati potrošnjo 
leta 1957, razen če pridejo v poštev 
nove kapacitete ali pa povečanje 
dejavnosti posameznih zavodov, ozi
roma organov (n. pr. nova sodišča).

3. Skladno z določili perspektiv
nega plana je bilo obravnavano 
splošno in strokovno šolstvo v smeri 
nadaljnjega zboljšanja učnih pogo
jev in za čimboljšo izvedbo reorga
nizacije.

4. V smislu resolucije je uveden 
poseben način skupnega občinskega 
finansiranja nekaterih ustanov, ka
terih delovanje se razteza na več 
občin mesta Ljubljane. Ta del se 
izloči iz okrajnega proračuna v po
seben proračun, ki ga finansirajo 
občine na območju Ljubljane.

Ta proračun sicer še ne zajema 
vseh skupnih potreb, Vendar že ta 
zasnova kaže razumevanje in po
trebo ljubljanskih občin za skupno 
obravnavanje teh potreb. V tem, re
kel bi, mestnem proračunu, so za
jeti predvsem večji kulturni zavodi, 
ki se jih poslužujejo pretežno pre
bivalci celotne Ljubljane in torej 
ne spadajo v pristojnost posamezne 
občine. Za te zavode so predvidene 
v tem proračunu tudi negospodar
ske investicije.

Predlog proračunu samega OLO 
za leto 1958 znaša, kakor je raz
vidno iz materiala, ki ste ga pre
jeli, 2.372,030.000 din. V primerjavi 
z izvršitvijo v letu 1957 za naloge, 
ki so predvidene v letu 1958, znaša 
povečanje 17,6% ali 357,275.000 din. 
Prava primerjava pa se pokaže šele

po izločitvi dotacij občinam in ob
veznosti iz preteklih let in znaša 
povečanje 394,100.000, v tem prime
ru torej povečanje za 20,9% na
sproti potrošnji v letu 1957.

Pri tem kaže največji porast za
konsko določen dvig osebnih izdat
kov ter prenos nekaterih šol v 
okrajni proračun, in sicer skupno 
275,355.000 ali 37,9 % nasproti iz
vršitvi v letu 1957. Ostalo povečanje 
gre na materialne izdatke, kar bom 
obrazložil pozneje.

Omenjene nove plačo so v glav
nem že predvidene pri posameznih 
ustanovah. Ker pa še nimamo vseh 
tozadevnih predpisov, ni mogoče 
stanja točno izračunati in lahko z 
gotovostjo pričakujemo primanjk
ljaj, smo predvideli za to dodatno 
rezervo v višini 62,750.000.

Po tako predlaganem proračunu 
se dosedanje razmerje osebnih iz
datkov z materialnimi izdatki prav 
zaradi novega sistema plač poslab
ša. Saj je n. pr. v letu 1957 raz
merje osebnih izdatkov proti ma
terialnim znašalo 38,1% osebnih in 
61,9% materialnih, dočim znašajo 
v predlogu za leto 1958 osebni že 
42,1%, materialni pa 57,9%. Izrazito 

* se je poslabšala ta relacija v šol
stvu, kjer so v letu 1957 znašali 
osebni izdatki 71%, materialni pa 
29%, dočim znašajo po predlogu za 
leto 1958 osebni izdatki v šolstvu 
75,1%, materialni pa 24,9% kljub 
temu, da je hotel Svet za družbeni 
plan in finance prav pri prosveti 
razmerje zboljšati in predlaga, da 
se funkcionalni izdatki šolstva zvi
šajo za 20%, kar pomeni, da sc šol
stvu materialni pogoji znatno zbolj
šajo, kljub omenjenemu poslabša
nju relacije. To zboljšanje pomeni 
tudi nadaljevanje že lani zupočete 
smeri.

Po predlogu sc številčno stanje 
uslužbenstva v 1958 ne zvišuje proti 
zasedbi v januarju 1957. Število 
uslužbenstva brez Tajništva za no
tranje zadeve znaša 2103 v letu 1957, 
po stanju 1. januarja 1957 pa je 
"znašalo število uslužbencev, upošte
vaje bivši okraj Kočevje, 2072. V 
teku leta je poraslo število usluž
bencev v šolstvu za 74 (od tega na 
novo prevzete šole 53), v zdravstvu 
zn 10, dočim se je v državni upravi, 
kljub novemu sodišču na Rakeku iu 
v Litiji s .23 uslužbenci znižalo v 
celoti za 53, če pa sodišč ne upo
števamo, za 76 uslužbencev. .

Kratka analiza posameznih pro
računskih delov predloga pokaže, 
da so posamezni sveti in Svet za 
družbeni plan in finance pri seslavi 
predloga upoštevali po eni struni 
načelo varčevanja, po drugi struni 
pa predlagajo povečanje, kjer je to 
po uvodoma navedenih načelih pri
merno.

V šolstvu porastejo osebni izdat
ki od 371.131.000 na 508,250.000, t. j. 
za 37%. Od tega odpade na novo 
prevzete šole: Vajensko šolo trgo
vinske stroke s poslovodsko šolo. 
Gostinsko in hotelsko šolo ter Va
jensko šolo v Domu invalidne mla
dine v Kamniku, skupno na osebne ' 
izdatke 32,950.000, Oslanek poveča
nja predstavlja'28.1 % ter se deli 
na povečanje plač in zvišanje šte
vila uslužbencev, ker se predvideva
v šolskem letu 1958/59 znatno šte
vilo novih oddelkov v srednjih stro
kovnih šolah zaradi večjega dotoka 
učencev iz osnovnih šol. V precejš
ni! meri zvišajo osebne izdatke v 
šolstvu tudi honorarji, ki so nujni 
zaradi pomanjkanja učnih moči.

V predlogu proračuna ni zajeta 
Industrijska papirniška Solu Vevče 
z internatom, ki naj bi jo prevzel

Okrajni ljudski odbor v svoj pro
račun poleg ostalih, prej navedenih! 
strokovnih šol. Svet za družbeni; 
plan in finance sodi, da ta šola »° 
spada v pristojnost okraja, ker j6! 
od 135 učencev le 9 učencev iz ljub
ljanskega okraja in ima šola izra- j 
žito republiški ali pa celo zvezni 
značaj.

Socialno skrbstvo ima razmerom* 
primeren porast osebnih izdatkov 
21,3%, ker vključuje posebne vzgoj
ne zavode, katerih uslužbenci imajo 
zaradi višje strokovnosti tudi višjo 
prevedbo.

Zdravstvena zaščita izkazuje več- - 
ji primat osebnih izdatkov, in sicer 
27,6%, zaradi visokega kvalifikacij
skega sestava uslužbencev central
nih preventivnih zdravstvenih za
vodov, ki so v sklopu okrajnega 
proračuna. Pri materialnih izdatkih 
pa izkazuje zdravstvo celo znižanje, 
in to zato, ker sc bodo deloma ž-c 
v letu 1958 znižale štipendije za 
specializante, znatno pa sc je znižal 
izdatek za bolniške obiske otrok n« j 
domu, ker preide dežurna služba! 
tudi za otroke na pristojne zdrav
stvene domove.

Iz proračuna Higienske postaje 
pa je izločena postavka zn male 
asanucije, ker spadajo ti izdatki V 
celoti v občinske proračune.

Pri državni upravi znaša pove
čanje osebnih izdatkov za 20,1 °/». 
materialni izdatki pa se znižajo za 
8,2%. Povečanje osebnih izdatkov 
v primerjavi s potrošnjo nastaja de
loma tudi zaradi novo ustanovlje
nega sodišča na Rakeku, ki posluje ; 
šele pol leta, ter zaradi predvidenih 
izdatkov za novo sodišče v Litiji- 
V povečanju osebnih izdatkov je 
vključen tudi predlog za povečanje 
godbe Ljudske milice s študenti- 
godbeniki, zn kar naj bi znesel ho
norar letno 10,500.000.

Dasiravno je v predlogu zajetih 
v državni upravi 53 uslužbencev 
manj proti stanju v začetku leta 
1957, meni Svet za družbeni pluB 
in finance, da je število uslužben
cev državne uprave še vedno pre
visoko in priporoča upravi, da se 
v teku leta število uslužbencev Še 
zniža.

Materialni izdatki same okrajne 
uprave pa so proti potrošnji v letu 
1957 znižani za ca. 10 milijonov.

V zvezi s potrebo po poostreni 
kontroli trošenja proračunskih sred- j 
štev pripravlja Urad tajnika pose
ben poslovnik, ki bo točneje dolo
čal odgovornost načelnikov in šefoV 
pri izdatkih za potovanja, pri tro
šenju materiala, naročanju potroš- 
nega materialu itd., kur bo nedvom
no prispevalo k znižanju izdatkov- 
Znatni so stroški zn sejnine, z» 
vzdrževanje prevoznih sredstev i" 
podobni siroški. Tudi glede teh iz
datkov bo treba izdati primeru0 
ukrepe. V preteklem letu pa so ob
čutno porasli' tudi izdatki za izred
ne nagrade zaradi nadurnega del«- 
Tudi v tem pogledu je Urad to j' - 
nika že zavzel ostreiši kriterij tef 
Svet za družbeni plan in financ® | 
to akcijo podpira.

Komunalna dejavnost praktičn0 
spada v celoti v pristojnost občin 
ter je v našem predlogu predviden 
le obvezni prispevek Vodni skup
nosti zn Ljubljansko barje, ki p® 
je letos za 20 milijonov dinarje* 
nižji, kolikor smo dali lani za grad
njo mostov čez Iščieo.

(Nadaljevanje
v prihodnji številki Glasnik0' 
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